
Broj 218 jul - avgust 2022 Godina XXII Besplatan primerak www.sind-obr.org.rs ISSN 1451-7574
LIST SINDIKATA OBRAZOVAWA SRBIJELIST SINDIKATA OBRAZOVAWA SRBIJE



Jul - avgust 2022.

Uvodna re~2

Postalo je
p r a v i l o
da se to-

kom jula i avgu-
sta svake godi-
ne, kada napo-
kon do|e vreme
za odmor od
obaveza i ter-

min za obnovu energije za narednu
{kolsku godinu, de{avaju lo{e stva-
ri. Ove godine je otvoren problem sa
spajawem odeqewa vi{ih razreda
osnovnih {kola, odnosno od petog do
osmog razreda. Od momenta spoznaje
da je ZOSOV izmewen u tom delu i da-
ta “mogu}nost” za spajawe odeqewa, a
znaju}i {ta sve to proizvodi, Sindi-
kat je reagovao kod resornog mini-
starstva nebrojeno puta.

Spajawe odeqewa vi{ih razreda
je neprihvatqivo iz vi{e razloga, a
osnovni su: nemogu}nost kvalitetnog
organizovawa i dr`awa nastave i
stvarawe novih tehnolo{kih vi{ko-
va. Informacije sa terena su ukaziva-
le da se tokom leta sprema ozbiqan
udarac na zaposlene u malim {kolama
i izdvojenim odeqewima, koji je mo-

gao da dovede do ga{ewa mnogih {ko-
la, uglavnom seoskih.

U usmenim i pisanim kontaktima sa
resornim ministarstvom, ali i Naci-
onalnim prosvetnim savetom, Sindi-
kat je uspeo da zaustavi i re{i ovaj
problem, bar za ovu {kolsku godinu.
Odmah nakon formirawa nove Vlade
bi}e zatra`eno da ova odredba bude
izbrisana iz Zakona, kako slede}e go-
dine ne bi ponovo re{avali isti pro-
blem.

Aktuelna politi~ka i ekonomska
situacija ide od lo{eg ka gorem. Cene
i inflacija divqaju, energetska kri-
za se produbquje, sukobu u Ukrajini se
ne vidi kraj, a pove}awe plata se mo-
`e o~ekivati tek od naredne godine.
I to minimalno - 12,5 odsto. Ako se
uzme u obzir pove}awe minimalca za
14 odsto i predvi|ena inflacija za
ovu godinu, pove}awe plata ne}e biti
dovoqno ni za pre`ivqavawe.

Na sednici Republi~kog odbora,
odr`anoj krajem avgusta, formulisa-
ni su osnovni zahtevi i dat rok orga-
nima vlasti da zapo~nu pregovore o
pove}awu plata za narednu godinu,
kao i da bude izjedna~ena cena rada

za sve delatnosti u prosveti, ali i da
broj u~enika u odeqewu bude smawen
na 24.

Sindikat obrazovawa Srbije od
maja ~eka kona~an tekst Aneksa PKU
za osnovne i sredwe {kole, ali on do
danas nije poslat. U razgovorima smo
saznali da su prihva}eni predlozi
SOS oko jubilarne nagrade za 40 godi-
na sta`a i pojedine odredbe o soli-
darnoj pomo}i. Ipak, iz Sindikata je
na tu temu upu}en dopis Agenciji za
mirno re{avawe radnih sporova.

Nova {kolska godina, {to se ti~e
na{eg sindikata, po~ela je redovnim
odr`avawem nastave. Konkurentski
sindikat, koji ina~e svake godine 1.
septembra organizuje nazovi {trajk, i
ove godine, kako su rekli “po tradici-
ji,” po~iwu {trajkom. Zapravo nekom
mutacijom {trajka upozorewa (koji po
zakonu traje jedan sat u toku jednog da-
na) i {trajka po zakonu (po zakonima o
osnovnoj i sredwoj {koli), koji se od-
vija skra}ivawem nastave na pola sa-
ta, tako da oni organizuju “{trajk upo-
zorewa” skra}ivawem ~asova???

Svima je poznato da su 1. septem-
bra ~asovi ionako skra}eni i da se
kriju iza toga, kako bi pokazali veli-
ki odziv {kola u {trajku. Na`alost,
do{lo je vreme da se skinu rukavice i
da se javno ka`e istina svim zaposle-
nima u prosveti. 

Unija SPRS je jo{ pro{le godine
donela odluku o samostalnom nastu-
pawu, odnosno o nesaradwi sa dru-
gim sindikatima.

U SOS vlada mi{qewe da je kra-
jwe vreme da ~lanstvo u sindikatima
bude upoznato sa tom ~iwenicom, ali
i ube|enost da to nije mi{qewe
wihovog ~lanstva. Zaposleni u pro-
sveti `ele promene, spremni su za ak-
ciju, ali `ele zajedni~ki nastup svih
sindikata, odnosno wihovih pred-
stavnika. Od ovakvog delovawa Unije
korist ima samo dr`ava. I ne samo to,
{trajkovawem na silu, bez ikakvog re-
zultata, posti`e se sindikalna apa-
tija, gubitak poverewa u sindikate i
sve gori polo`aj zaposlenih. Zaposle-
ni su prepoznali da se ovakvim akci-
jama posti`e samo trenutni marke-
ting, dok na du`e staze najve}a {teta
~ini sopstvenom ~lanstvu.

Sindikat obrazovawa Srbije je po-
krenuo Inicijativu za zakqu~ivawe
PKU za visoko obrazovawe i za
preispitivawe zakonitosti Uredbe o
koeficijentima za delatnost  stu-
dentskog standarda.

U ovom broju objavqujemo dopise
resornom ministarstvu i Vladi, koje
smo upu}ivali u prethodnom periodu.

Svim zaposlenima i u~enicima `e-
limo sre}an i uspe{an po~etak nove
{kolske godine.

MINISTARSTVO PROSVETE JO[ U JUNU DOBILO ZAKQU^KE ROS

Po{tovani,
Republi~ki odbor Sindikata obrazovawa Srbije, na sednici odr`anoj

17. juna 2022. godine, razmatrao je aktuelne probleme zaposlenih u obrazo-
vawu i konstatovano je da se problemi iz dana u dan gomilaju, jer resorno
ministarstvo ne pokazuje dobru voqu i `equ da se oni re{avaju. U vezi sa
tim, Republi~ki odbor je doneo slede}e zakqu~ke:

1. Sindikat obrazovawa Srbije tra`i da nam hitno dostavite tekst
Aneksa PKU za osnovne i sredwe {kole i domove u~enika - u protiv-
nom obrati}emo se Agenciji za mirno re{avawe radnih sporova;

2. Tra`imo da nam hitno dostavite Stru~no uputstvo o formirawu ode-
qewa i pravilnike o kriterijumima i standardima za finansirawe
ustanova osnovnih i sredwih {kola za {kolsku 2022/2023. godinu;

3. Tra`imo da se preispita zakonitost Uredbe o koeficijentima za za-
poslene u obrazovawu u ciqu utvr|ivawa visine naknade za topli
obrok i regres;

4. Tra`imo da se preispita zakonitost Uredbe o koeficijentima u delu
za zaposlene u studentskom standardu i pred{kolskom obrazovawu i
vaspitawu. Zaposleni u studentskom standardu nemaju jednak status u
Uredbi, dok zaposlenima u pred{kolskim ustanovama koeficijenti
odre|eni Uredbom u ta~ki 6b, nisu uskla|eni sa zvawima predvi|enim
Katalogom zvawa.

S po{tovawem,

U me|uvremenu...
Pi{e: Valentina Ili}
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Redovne sednice Predsedni{tva
i Republi~kog odbora Sindika-
ta obrazovawa Srbije odr`ane

su 26. avgusta u Beogradu. Pred po~e-
tak [kolske godine sumirane su ak-
tivnosti izme|u dve sednice i obav-
qene pripreme za naredni period.

Predsedni{tvo je radilo po Dnev-
nom redu Republi~kog odbora. Razma-
trani su aktuelni problemi u obrazo-
vawu, utvr|en Predlog plana aktivno-
sti u narednom periodu i organizaci-
ja Sportskih susreta u Kladovu.

Na sednici Republi~kog odbora
predsednica je govorila o sastanku,
odr`anom istog dana, u resornom mi-
nistarstvu u prisustvu predstavnika
sindikata i predstavnika ministar-
stava prosvete i finansija. Pred-
stavnik Ministarstva finansija je
izjavio da se za slede}u godinu pred-
vi|a pove}awe plata u prosveti za
12,5 odsto. Poznato je ve} da minimal-
na zarada u slede}oj godini raste za
14 odsto, {to zna~i da se problem sa
kompresijom zarada produbquje. Po-
red toga, rast inflacije, cena energe-
nata i robe {iroke potro{we sigurno
}e prema{iti planirano pove}awe
zarada.

Republi~ki odbor je u tom smislu
doneo Odluku da od Vlade tra`i
pove}awe plata 25 odsto, uz izjed-
na~avawe cene rada za sve delatno-
sti u prosveti, kao i da tra`i
smawewe broja |aka u odeqewu na 24.

S obzirom na to da rok za formi-
rawe Vlade isti~e po~etkom novem-
bra, predvi|eno je da odmah po isteku
roka bude organizovan protest ili
{trajk, ukoliko do tada ne po~nu pre-
govori o na{im zahtevima.

Jedan od glavnih problema pred
po~etak [kolske godine je spajawe
odeqewa u vi{im razredima (od 5. do
8. razreda), {to smo uspeli da spre~i-
mo. Na ovaj problem Sindikat je uka-
zivao od po~etka godine, kada je
izmewen ZOSOV bez konsultacija sa
sindikatima.

Republi~ki odbor je usvojio pred-
log da od zakonodavaca bude tra`eno
brisawe ove odredbe iz Zakona. U ve-
zi sa zakqu~ivawem Aneksa PKU,
usvojen je predlog dopisa Agenciji za
mirno re{avawe radnih sporova sa
zahtevom za pokretawem postupka.

Na predlog kolege Slobodana La-
lovi}a, Republi~ki odbor je prihva-
tio predlog da bude pokrenut poseban
spor koji bi imao drugi pristup pro-
blemu sa isplatom toplog obroka i re-
gresa u okviru minimalne zarade, jer
su po tuma~ewu suda oni ukqu~eni u
minimalnu zaradu, a po Zakonu o radu
- nisu.

^lanovi radnih podgrupa po {kol-
skim upravama za pra}ewe i ras-
pore|ivawe tehnolo{kih vi{kova su

podneli usmene izve{taje o radu.
Spisak predstavnika SOS je upu}en
resornom ministarstvu u junu, nakon
sednice Republi~kog odbora.

U vezi sa organizacijom Sportskih
susreta, dogovoreno je da bude odr`an
sastanak Organizacionog odbora pre
igara, na kojem }e biti izabran pred-
sednik Organizacionog odbora, izvr-
{en raspored ekipa za sme{taj i
obavqen `reb za takmi~ewa.
Prijavqeno je vi{e od 540 u~esnika
iz 40 ekipa i kapaciteti su popuweni.

Nagla{eno je da se svaka promena u
ekipi bude odmah prijavqena tehni~-
kom sekretaru.

Na kraju sednice razmatran je pro-
blem sa isplatom zarada tokom
godi{weg odmora, jer nije obra~unato
razredno stare{instvo. Koleginica
Margita Petkovi} je objasnila da se
plata za vreme godi{weg odmora ob-
ra~unava po proseku plate u posled-
wih godinu dana, {to zna~i da se u
tom proseku nalazi i razredno stare-
{instvo.

Pi{e: Miodrag Kampereli}

Jedan razred jedno odeqewe

Na inicijativu na{eg sindikata
18. avgusta je odr`an sastanak
Nacionalnog prosvetnog saveta

povodom izmene ZOSOV ( ~lan 31,
stav 7 ), kao i Zakona o osnovnim {ko-
lama, gde se na “mala vrata” uvodi mo-
gu}nost kombinovawa odeqewa u dru-
gom ciklusu obrazovawa, odnosno od V
do VIII razreda osnovne {kole.

Iniciran dopisom Sindikata
obrazovawa Srbije 11. avgusta, pred-
sednik NPS je pozvao sve predstavni-
ke relevantnih institucija, kao i za-
interesovane da u~estvuju u radu na
razmatrawu primene dokumenta
“Stru~no uputstvo o formirawu ode-
qewa i na~inu finansirawa u osnov-
nim i sredwim {kolama za {kolsku
2022 /23”.

Od onog {to se moglo ~uti od u~e-
snika ovog sastranka bele`imo re~i
predstavnice nacionalnih mawina
Svetlana Zolwan, koja je konstatova-
la da }e primenom ovog uputstva biti
izgubqene {kole nacionalnih maw-
ina, kao i nastavnici koji govore je-
zik nacionalne mawine, ali da iz Voj-
vodine nije potekla jo{ nijedna ini-
cijativa za kombinovana odeqewa.

Milica Pa{i} sa Filozofskog fa-
kulteta u Ni{u je postavila pitawe
razloga za izmenu Zakona i wegovu im-
plementaciju, dok je predstavnik Dru-

{tva direktora Srbije Vladan Nico-
vi} smatrao da je ovo samo poku{aj da
bude re{ena mre`a {kola.

Nata{a Stojanovi} iz Pedago{kog
dru{tva Srbije je ukazala da ne po-
stoje pedago{ko-psiholo{ki elemen-
ti za ovakav na~in rada i da je nemo-
gu}e realizovati zadatke i ciqeve, a
predstavnica Dru{tva psihologa
Biqana Mihailovi} je postavila
pitawe, “da li smo svakom detetu omo-
gu}ili jednako {kolovawe i jednake
mogu}nosti napredovawa”, ali je i
konstatovala “da je stru~na zas-
tupqenost nastavnika u ruralnim
sredinama neadekvatna”.

Stav SOS je bio da ~lan Zakona bu-
de stavqen van snage, jer }e u suprot-
nom problem biti samo prenesen u na-
rednu godinu, ako ne i uve}an.

Smatramo da je SOS na vreme alar-
mirao javnost kako bi bio spre~en po-
ku{aj dr`ave da opet u{tedi tako
{to }e spajawem dece razli~itih uz-
rasta u jedno ili dva odeqewa izgu-
biti 15 odsto od ukupnog broja zapo-
slenih, koji }e ostati izvan sistema.
U masi i onako malo sredstava
namewenih za plate verovatno }e ta
sredstva biti usmerena na neke “pro-
jekte” MPNTR radi, kako ka`u, “soci-
jalizacije dece” iz seoskih sredina.

Pi{e: Valentina Ili}

Odr`ane sednice Predsedni{tva i ROS
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Tehni~ko toplo leto

Leto i sezona godi{wih odmora
odavno su prestale da budu
miran period i za Sindikat,

jer se ba{ tada vlasti, makar i teh-
ni~ke, dosete da bi ne{to moglo da
se “progura na mala vrata”. Pou~en
iskustvom ni Sindikat nije sedeo
“skr{tenih ruku”. I ovaj put izdva-
jamo samo neke od aktivnosti  vo|e-
nih u “mirnom” periodu.

Posle junske sednice ROS resor-
no ministarstvo je ve} 20. juna oba-
ve{teno o ~lanovima SOS koji }e
biti anga`ovani u radnim grupama
za pra}ewe radnog anga`ovawa za-
poslenih u ustanovama obrazovawa
i vaspitawa za [kolsku 2022/2023: 

1. Radna grupa pri Ministarstvu
prosvete,  nauke   i   tehnolo{kog
razvoja:

Aleksandar Nikoli} -
majaisalenikolic@gmail.com

2. Radna grupa za [kolsku upravu
Beograd:
Biqana Blagoojevi} -
biljanablagojevic25@gmail.com 
Biserka Mi}ovi} -
gobgdsos@sindikat.rs -
zamenica

3. Radna grupa za {kolsku upravu
Zrewanin:
Tomislav Vojnovi} -
vojtom10@gmail.com
Sava Vuji~i} -
savavujicic57@gmail.com -
zamenik

4. Radna grupa za [kolsku upravu
Sombor:
Gordana [tuli} -
goca.stulic@gmail.com
Du{anka ]uruvija -
curuvijadusanka@gmail.com -
zamenica

5. Radna grupa za [kolsku upravu
Novi Sad:
Goran Keleman -
kelemangorann@gmail.com
Sandra Elija{ -
elijas.sandra@gmail.com -
zamenica

6. Radna grupa za [kolsku upravu
Po`arevac:
Margita Petkovi} - 
margitapetkovic@gmail.com
Darinka Bajki} - 
dara.bajkic.ru@gmail.com - 
zamenica

7. Radna grupa za [kolsku upravu
Vaqevo:

Dragan Mitri} - 
draganmitrija@gmail.com
Branka Kosti} - 
brankadjurasevickostic@gmail.
com
- zamenica

8. Radna grupa za [kolsku upravu
Kragujevac:

Biqana Puhalovi} -
biljanapuh@yahoo.com
Svetlana Jev|evi} - 
svetlanajevdjevic01@gmail.com -
zamenica

9. Radna grupa za [kolsku upravu
Jagodina:

Milan Jovanovi} -
sindikatosrcja@gmail.com
Prvoslav Cincovi} - 
prvoslavcincovic@gmail.com - 
zamenik

10. Radna grupa za [kolsku upravu
Zaje~ar:

Milovan Stankovi} -
milovan1961@gmail.com 
Dejan Decanovi} -
dejan.decanovic@gmail.com -
zamenik

11. Radna grupa za [kolsku upravu
U`ice:

Ivana Milojevi} -
ema.milojevic@gmail.com
Irena Andreji} -
irenaandrejic@gmail.com -
zamenica

12. Radna grupa za [kolsku upravu
Kraqevo:

Remzo Destovi} -
remzodestovic@gmail.com
Sla|ana Stefanovi} -
sladjaovdaljina@gmail.com

13. Radna grupa za [kolsku upravu
Novi Pazar:

Selma Delime|ac Trubqanin -
selmatrubljanin@gmail.com
Ajsela Kurtagi} -
ajsela_65@hotmail.com -
zamenica

14. Radna grupa za [kolsku upravu
^a~ak:

Dragan Pe{i} -
draganpesicgagi@gmail.com
Goran Xokovi} -
dzokovicgoran3@gmail.com -
zamenik

15. Radna grupa za [kolsku upravu
Ni{:

Jovica Manojlovi} -
jmanojlovic76@gmail.com
Dragana Jovanovi} -
dragana67jovanovic@gmail.com
- zamenica

16. Radna grupa za [kolsku upravu
Leskovac:

Dragana Karapanxi} Stefano-
vi} - sindikat@le.org.rs
Merlin Trajkovi} -
merlintrajkovic71@gmail.com -
zamenica

17. Radna grupa za [kolsku upravu
Kru{evac:

Lula \oki} -
os.k.milica@gmail. com
Miroqub Simonovi} -
miroljubsimonovic59@gmail.com
- zamenik

18. Radna grupa za [kolsku upravu
Kosovska Mitrovica:

Zoran Drobwakovi} -
zoran_zv@yahoo.com
Sr|an Pavi}evi} -
pavicevic54@gmail.com -
zamenik

Pi{e: R. S. P.
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INICIJATIVA
Istog dana Ministarstvu prosve-

te upu}ena je i Inicijativa za zak-
qu~ivawe PKU za visoko obrazo-
vawe, jer va`e}i isti~e u decembru
ove godine, pa je od MPNTR zatra-
`eno da pregovori [to pre zapo~-
nu. Sindikat je i ovom prilikom
podsetio Ministarstvo da je SOS
reprezentativan u oblasti visokog
obrazovawa, {to je utvr|eno re{e-
wem Ministarstva za rad, zapo-
{qavawe i socijalne politike broj
110-00-693/2005-02, od 12. 9. 2005.
godine.

O SUDU, ISHRANI
I REGRESU

Predsednica SOS Valentina
Ili} je 12. jula obavestila ~lanove
ROS i ostale ~lanove Sindikata o
stavu najvi{eg suda u Srbiji u vezi
pokrenutih sporova povodom uskra-
}ivawa prava na topli obrok i re-
gres, posebno zaposlenima koji pri-
maju minimalnu zaradu, da radnici
nisu u pravu. 

- Drugim re~ima, sud smatra da je
radniku, kada mu je ispla}ena mini-
malna zarada, ispla}en i “topli
obrok” i regres. Postavqa se
pitawe kako je mogu}e da sud zauzme
ovakav stav kada je zakonom utvr|e-
no da zaposleni koji prima mini-
malnu zaradu ima pravo na naknadu
tro{kova (toplog obroka i regresa).

Obja{wewe se nalazi u ~iweni-
ci da je posebnim zakonom, kojim se
ure|uju zarade u javnim slu`bama,
pa i u obrazovawu, utvr|eno da koe-
ficijent radnog mesta (npr. sprema-
~ice) sadr`i i “topli obrok” i re-
gres. Prema tome, najvi{i sud sma-
tra da se u slu~aju ure|ivawa zara-
de u javnim slu`bama ne primewuje
Zakon o radu, ve} posebni zakon ko-
jim se ure|uju zarade u javnim slu-
`bama. Na prvi pogled mo`e izgle-
dati da je sud u pravu.

Me|utim, iz obrazlo`ewa istog
suda je vidqivo da kod zaposlenih
sa najni`im koeficijentima, dr`a-
va “dopla}uje” kako bi ti zaposleni
dobili iznos zarade u visini mini-
malne zarade. Ako je to tako i ako je
ta~no da se u tom iznosu (minimal-
ne zarade) nalaze i “topli obrok” i
regres, onda to zna~i da zaposleni
i pored doplate, nisu dobili iznos
minimalne zarade (jer se mora
umawiti za iznos “toplog obroka” i
regresa) po{to sud tvrdi da se i ti
iznosi nalaze u ispla}enoj mini-
malnoj zaradi.

Prema tome, da bi se uspelo u
ovim sporovima treba zahtevati
minimalnu zaradu, a ne “topli
obrok” i regres. Naime o~igledno je,
i to najvi{i sud i tvrdi, da se u is-

pla}enoj minimalnoj zaradi nalaze
i “topli obrok” i regres, {to zna~i
da nije ispla}en i uz “dodatak”, ceo
iznos minimalne zarade.

Smatramo da stav suda nije u
skladu sa zakonom i nastavi}emo
da preduzimamo sve mere u ostvari-
vawu prava garantovanih Zakonom o
radu,” zakqu~ila je predsednica u
saop{ewu.

O KOMBINOVENIM
ODEQEWIMA

Dan ranije predsednica Ili} se
dopisom obratila ~lanovima ROS
zatra`iv{i da ga proslede svim
strukturama Sindikata, od okru-
`nih odbora do predsednika sindi-
kalnih organizacija.

U dopisu je istaknuto da se to-
kom juna SOS obratio MPNTR zbog
izmena ZOSOV kojima je odredbom
~lana 31. stav 7, uvedena mogu}-
nost formirawa kombinovanih
odeqewa od petog do osmog razre-
da, sa zahtevom da se hitno organi-
zuje sastanak sa predstavnicima
reprezentativnih sindikata. Pred-
sednica je u dopisu istakla da je
dopisom upozorila Ministarstvo
da pored mogu}ih zloupotreba, to
mo`e dovesti do pojave velikog
broja tehnolo{kih vi{kova, kao i
do zna~ajnog smawivawa kvaliteta
obrazovnog procesa. 

- Ukazujemo vam na to da ova od-
redba nije imperativnog karaktera
i da je svako druga~ije tuma~ewe
pogre{no, jer ona glasi: “Obrazov-
no-vaspitni rad od petog do osmog
razreda mo`e da se organizuje i u
kombinovanom odeqewu”, objasnila
je predsednica i zatra`ila od ~la-
nova ROS da u najkra}em roku, do-
stave informacije o trenutnom
stawu na teritoriji oko formi-
rawa kombinovanih odeqewa kako
bi Sindikat mogao mogao na vreme
da reaguje prema MPNTR, ali i u
spre~avawu zloupotreba i stva-
rawa novih tehnolo{kih vi{kova. 

SAOP[TEWE
Odmah posle sednice ROS, 26.

avgusta, SOS se oglasio saop{te-
wem, koje je prosle|eno i Ministar-
stvu da je donesena odluka da Vla-
di Srbije i MPNTR budu upu}eni
zahtevi:

1. Tra`imo pove}awe zarada za-
poslenima u prosveti u narednoj
buxetskoj godini od 25 odsto i
izjedna~avawe cene rada za sve de-
latnosti u sistemu obrazovawa;

2. Tra`imo smawewe broja |aka u
odeqewu na 24, - pisalo je u saop-
{tewu uz obja{wewe da su na sa-
stanku u MPNTR, tog dana pre sed-
nice ROS, predstavnici Ministar-
stva finansija najavili da }e za

obrazovawe u narednoj godini pove-
}awe plata biti 12,5 odsto, {to je
nedovoqno s obzirom na rast cena,
projektovanu inflaciju do kraja go-
dine i pove}awe minimalne zarade
od oko 14 odsto.

- Smatramo da na{ zahtev za
pove}awe zarada za 25 odsto spre-
~ava daqu kompresiju zarada i da
}e znatno podi}i prosek plata u
prosveti u odnosu na republi~ki
prosek. Od 2016. godine neujedna~e-
nim pove}awem plata u prosveti
dobili smo tri razli~ite cene ra-
da u okviru iste delatnosti, {to je
nedopustivo. Zaposleni u visokom
obrazovawu i studentskom standar-
du imaju ni`u cenu rada u odnosu na
zaposlene u osnovnim i sredwim
{kolama, domovima u~enika i pred-
{kolskim ustanovama,- oceweno je
jo{ u saop{tewu uz opasku da je
ROS nadle`nim dr`avnim organi-
ma dao rok do 2. novembra ove godi-
ne, kao kona~an za formirawe Vla-
de i ministarstava, zatim zapo~i-
wawe pregovora pre nego {to budu
preduzeti svi raspolo`ivi oblici
sindikalne borbe.

ROS je doneo odluku da nova
{kolska godina po~ne redovnim
odr`avawem nastave.

AGENCIJA
Predsednica Valentina Ili} se

5. septembra obratila i Agenciji za
mirno re{avawe radnih sporova
pozivaju}i se na ~lan 19 stav 1, Za-
kona o mirnom re{avawu radnih
sporova (Sl. glasnik RS, broj
125/2004, 104/2009 i 50/2018), u
skladu sa kojim je SOS, kao u~esnik
u pregovarawu, dostavio Predlog
mirnog re{avawa radnog spora.

U Predlogu je navedeno da je rad-
ni spor je nastao u postupku prego-
varawa za zakqu~ivawe Aneksa
PKU za zaposlene u osnovnim i
sredwim {kolama i domovima u~e-
nika, koji je stupio na snagu marta
2015. i produ`avan vi{e puta. Za-
tim, da je postupak pregovarawa ra-
|en u formi vi{e sastanaka do
aprila ove godine u prostorijama
MPNTR; da je drugi u~esnik u po-
stupku pregovarawa - Vlada Srbije,
odnosno MPNTR preuzelo obavezu
krajem maja da dostavi Predlog
Aneksa PKU, kako bi se pristupilo
zavr{nim pregovorima; te da je ko-
lektivni radni spor nastao jer
Vlada i MPNTR nisu ispo{tovali
preuzetu obavezu.

U Predlogu jo{ pi{e da je ROS
taj dokument usvojio na sednici 26.
avgusta, kao i da je dostavqen u za-
konom utvr|enom roku”.
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Dokument koji je otkqu~ao
vrata “nenadle`nih”

Regionalni centar za Jablani~ki
okrug Sindikata obrazovawa
Srbije je, po~ev{i od 6. februa-

ra 2021. poku{avao da do|e do odgovo-
ra na pitawe od zna~aja za veliki broj
zaposlenih u ustanovama obrazovawa
i vaspitawa: Za{to nijedna inspekci-
ja ne vr{i nadzor i ne kontroli{e
primenu Posebnog kolektivnog ugovo-
ra za zaposlene u osnovnim i sredwim
{kolama i domovima u~enika - koji je
stub garancije ostvarivawa ve}ih i
preciznije ure|enih prava iz Zakona
o radu, ali i Zakona o osnovama siste-
ma obrazovawa i vaspitawa?

Posebno su nas zanimale odredbe
koje reguli{u prestanak potrebe za
radom zaposlenih, budu}i da je ta pro-
blematika u fokusu rada i delovawa
na{eg centra, jer se svake {kolske go-
dine veliki broj zaposlenih na|e evi-
dentirano na listama tehnolo{kih
vi{kova. Posledwih godina taj broj
dosti`e i do 400 evidentiranih sta-
tusa.

KO JE NADLE@AN
Misle}i da je problem vezan samo

za teren Jablani~kog okruga, odgovor
na pitawe, da li je prosvetni inspek-
tor nadle`an da vr{i nadzor i kon-
trolu primene ~l. 34. do 36. PKU koji-
ma se ure|uje na~in i postupak sti-
cawa statusa tehnolo{kog vi{ka, po-
tra`ili smo najpre od republi~kog
prosvetnog inspektora [U Leskovac i
ostali bez odgovora inspektora o sop-
stvenoj nadle`nosti.

Zatim smo te iste odgovore zatra-
`ili od MPNTR i ostali bez odgovo-
ra. Zatim smo te iste odgovore zatra-
`ili od Ministarstva za rad i ....
ostali bez odgovora.

Zatim smo se obratili Povereniku
za pristup informacijama od javnog
zna~aja i za{titu podataka o li~no-
sti, ~iju bih efikasnost i profesio-
nalnost u radu ovom prilikom javno
pohvalila, i uspeli da uz wegovo
posredovawe dobijemo odgovore oba
ministarstva.

Ali kakve?

[TA KA@U NADLE@NI
Ministar prosvete odgovorio je 15.

marta 2021. dopisom broj: 07-00-
00274/1/2021-01 da prosvetna inspek-
cija ne samo da ne kontroli{e prime-
nu odredaba 34. do 36. PKU, nego da po-
seban kolektivni ugovor ne kontroli-
{e uop{te, osim ~lana 5. i 6. PKU, te
da poslove nadzora, s na{im pitawem
u vezi, obavqa inspekcija rada.

Ministarstvo za rad je, s druge
strane,19. maja 2021. odgovorilo dopi-

som broj: 07-00-00013/2021-02 da in-
spekcija rada nije nadle`na da kon-
troli{e primenu ~l.34. do 36. PKU,
ve} da to obavqa prosvetna inspek-
cija.

Da nije `alosno, bilo bi zaista
sme{no.

ZAKONI
A {ta ka`u va`e}i zakoni koje

umemo da ~itamo:
- Zakon o prosvetnoj inspekciji,

~lan 7. stav 1. ta~ke 1) i 2): “Prosvet-
na inspekcija vr{i inspekcijski nad-
zor nad primenom zakona i drugih pro-
pisa kojima se ure|uje organizacija i
na~in rada ustanova pred{kolskog
vaspitawa i obrazovawa i osnovnog i
sredweg obrazovawa i vaspitawa, a
naro~ito u pogledu:

1) postupawa ustanove u pogledu
sprovo|ewa zakona, drugih propisa u
oblasti obrazovawa i vaspitawa i
op{tih akata;

2) ostvarivawa prava i obaveza za-
poslenog, u~enika i wegovog rodite-

qa odnosno drugog zakonskog zastup-
nika, utvr|enih propisima u oblasti
obrazovawa i vaspitawa.”

- Zakon o radu, ~lan 268: “Nadzor
nad primenom ovog zakona, drugih pro-
pisa o radnim odnosima, op{tih akata
i ugovora o radu, kojima se ure|uju
prava, obaveze i odgovornosti zapo-
slenih vr{i inspekcija rada.”

- Zakon o inspekcijskom nadzoru,
~lan 5. stav 3: “Nadle`na inspekcija
u obavqawu poslova iz svog delokru-
ga uskla|uje planove inspekcijskog
nadzora i svog rada, razmewuje podat-
ke, predla`e preduzimawe zajedni~-
kih mera i aktivnosti od zna~aja za
obavqawe poslova inspekcijskog nad-
zora i na drugi na~in sara|uje sa dru-
gim inspekcijama i subjektima sa jav-
nim ovla{}ewima koji vr{e posebne
oblike nadzora i kontrole - radi
obavqawa obuhvatnijeg i delotvorni-
jeg inspekcijskog nadzora i naro~ito
radi suzbijawa delatnosti ili aktiv-
nosti neregistrovanih subjekata.”

Pi{e: Dragana Karapanxi} - Stefanovi}
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ZA[TITNIK GRA\ANA
A {ta je rekao Za{titnik gra|ana, kome

smo prosledili kompletnu dokumentaciju o
zvani~nom izja{wavawu oba ministarstva i
od koga smo zatra`ili da da mi{qewe o to-
me koja od dve inspekcije treba da obavqa
nadzor i kontroli{e primenu navedenih od-
redaba PKU, te i da kona~no razre{i ovu ap-
surdnu situaciju?

Ni{ta !
Za{titnik gra|ana u mi{qewu del. br.

32654 od 30. novembra. 2021. godine, do kojeg
smo kona~no do{li posle osam meseci
~ekawa i posle ~etiri urgencije, ni re~ju ni-
je pomenuo koji je wegov odgovor na pitawe
koja inspekcija od ove dve treba da se pri-
hvati posla, niti koja je uputstva ministar-
stvu i kojem ministarstvu izdao, da bi se
ova, reklo bi se, skandalozna situacija raz-
re{ila.

Umesto toga, u vi{e nego skromnom
mi{qewu za{titnik gra|ana je predlo`io
da se preciznije uredi koliko ~lanova bi
trebalo da ima komisija koja sprovodi postu-
pak bodovawa, koji bi bio wen sastav..., {to
zaista nije imalo veze sa problemom da in-
spekcije oba ministarstva ne obavqaju svoj
posao u skladu sa prethodno citiranim pro-
pisima?

Iz ovakvog mi{qewa, nije se mogao izvu-
}i druga~iji zakqu~ak, osim da se za{titnik
gra|ana problemima gra|ana bavio nije, niti
je probleme gra|ana re{io, ve} je pre}utno
inspekciji poslao poruku da ne mora da radi
ono {to po zakonu treba da radi.

KO ZNA ZNAWE
Me|utim, od daqe proceduralne borbe

odustali nismo, sve dok nije obezbe|en jasan
zvani~an odgovor na ovo pitawe.

Nakon ukupno 15 meseci trajawa procedu-
ra pred raznim ministarstvima i za{titni-
cima gra|ana, koje nisu mnogo odmakle od
ta~ke spoticawa koja se zove “nenadle-
`nost”, poslu`ili smo se alternativnim pu-
tem, problematiku izmestili iz oba gore po-
menuta ministarstva i tra`enu informaciju,
pozivaju}i se na relevantne propise, kona~-
no uspeli da dobijemo od Ministasrtva dr-
`avne uprave i lokalne samouprave, odnosno
od Koordinacione komisije za inspekcijski
nadzor Vlade RS u odgovoru broj: 07-
00157/2022-33 od 19. maja 2022.godine. Citi-
ramo: “Inspektorat za rad, zapo{qavawe,
bora~ka i socijalna pitawa, vr{i nadzor
nad primenom posebnog kolektivnog ugovora
za zaposlene u osnovnim i sredwim {kolama
i domovima u~enika.”

Ovo je korisna i va`na informacija koju
je na{ regionalni centar obezbedio za sve
zaposlene u {kolama na teritoriji Srbije,
koji su prethodnih godina obijali pragove in-
spekcijskih slu`bi i poku{avali da izdej-
stvuju inspekcijski nadzor nad primenom po-
sebnog kolektivnog ugovora za zaposlene u
osnovnim i sredwim {kolama i domovima
u~enika i nisu uspevali da do|u do bilo ka-
kvog ishoda, jer su se i prosvetna inspekcija
i inspekcija rada ogla{avale nenadle`nim
da tra`eni nadzor sprovode. Od sada, ova-
kvo odricawe nadle`nosti vi{e ne}e biti
mogu}e za inspekciju rada.

/autorka je saradnik za pravne poslove
u RC Leskovac/

ETUCE Konferencija
u Lije`u

Pi{e: M. Milenkovi}

Evropski komitet sindikata
obrazovawa (ETUCE) je u pe-
riodu od 4.- 6. jula organizo-

vao u Lije`u (Belgija) specijalnu
konferenciju pod sloganom: “Mo-
bilizacija za kvalitetno obrazo-
vawe”.

Sastanku je prisustvovalo vi-
{e od 250 u~esnika, a na{ sindi-
kat predstavqale su predsedni-
ca Valentina Ili} i potpredsed-
nica prof. dr Marina Milenko-
vi}. Na ceremoniji otvarawa u~e-
snicima se obratio ministar pro-
svete, a glavna tema skupa bilo je
unapre|ewe statusa prosvetnih
radnika, digitalizacija i odr`a-
we kvaliteta obrazovawa i soci-
jalni dijalog u kriznim vremeni-
ma. Razmatrani su problemi i
izazovi sa kojima su se suo~ili
prosvetni radnici tokom pande-
mije, koja i daqe nije zavr{ena,
ekonomske krize koja potresa sve
zemqe i aktuelnog rata u Ukraji-
ni, koji je doneo jo{ jednu krizu i
milione izbeglica i raseqenih
lica. Kovid kriza je zahtevala
dodatnu edukciju nastavnika ve-
zanu za primenu informacionih
tehnologija i kori{}ewa razli-
~itih platformi za u~ewe na
daqinu (online). Tokom pandemij-
ske krize, usled izostanka soci-
jalnog kontakta nastavnika i u~e-
nika, ote`an je proces interak-
tivne nastave, smaweni su
anga`ovawe i motivacija, koji
predstavqaju dodatni stres - ka-
ko za nastavnike tako i za same
u~enike. Na{a iskustva, koja se
odnose na realizaciju nastave u
kriznim vremenima, prezentova-
la je prof. dr Marina Milenko-
vi}. U izlagawu je naglasila da
se na{a zemqa ve} decenijama su-
o~ava sa razli~itim krizama

(sankcije, bombardovawe, ekonom-
ska kriza i izbegle porodice sa
teritorije biv{e Jugoslavije i
sada posledwi talas izbegli~ke
krize izazvan ratom u Ukrajini),
ali je uprkos te{kim okolnosti-
ma pru`ala podr{ku i omogu}ava-
la nastavak {kolovawa svoj rase-
qenoj deci iz svih regiona sveta.
Na{ sindikat obrazovawa je u
tom procesu imao zna~ajnu ulogu i
pokazao solidarnost na delu.
Ono {to je zajedni~ki problem
svih evropskih zemaqa je ~iwe-
nica da kontinuirano opada
interesovawe mladih za rad u
prosveti i da je evidentan nedo-
statak nastavnog kadra, {to po-
sledi~no ugro`ava kvalitet ob-
razovawa. Za odr`awe kvaliteta
obrazovawa potrebno je ve}e ula-
gawe i kontinuirano profesio-
nalno usavr{avawe zaposlenih u
prosveti. Evropski sindikati su
na ovoj konferenciji potvrdili
doslednu posve}enost borbi za
boqi materijalni polo`aj pro-
svetnih radnika, socijalnom dija-
logu i pregovorima sa vladom, jer
to predstavqa jedinu i sigurnu
garanciju da }emo `iveti u demo-
kratskom, mirnom i humanijem
dru{tvu.

Konferenciju u Lije`u je po-
sebno obele`ila sve~ana dodela
nagrade Kounka Damianova, koju
su ove godine dobile na{a Borka
Vi{ni} i Dorota Obidniak (sin-
dikat Poqske) za izuzetne zaslu-
ge i doprinos u me|unarodnoj sa-
radwi sindikata, promociji jed-
nakosti i solidarnosti. Nagrada
predstavqa veliko priznawe i
potvrdu da na{ sindikat ima
qude koji nas na najboqi mogu}i
na~in promovi{u {irom sveta.
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Uspe{no zavr{en projekat podr{ke

Uokviru programa “Erazmus +”,
Sindikat obrazovawa Srbije
bio je partner u realizaciji pro-

jekta “Profesionalni razvoj pedago-
{kih specijalista u Bugarskoj, Srbiji
i Rumuniji”. Projekat je zapo~et pro-
{le godine i zavr{en je Konferenci-
jom koja je odr`ana u Sofiji 23. juna
2022. Ovo je po prvi put da je na{ sin-
dikat pozvan kao partner u okviru
programa “Erazmus +” i da smo u~e-
stvovali u realizaciji ovakvog pro-
jekta.

Tokom realizacije projekta kori-
{}ene su raznovrsne metode rada, ko-
jima se testirala nova metodologija
stru~nog usavr{avawa nastavnika u
eri digitalizacije i novih izazova za
prosvetne radnike, a u ciqu
unapre|ewa pedago{kih ishoda nasta-
ve za dobrobit u~enika i uspeh
wihovog budu}eg obrazovawa.

Mentorski rad sa nastavnicima uz
po{tovawe preporu~enih koraka u
analizi i unapre|ewu wihovog rada
doprinosi ja~awu saradwe i uzajamnog
poverewa, kao i ja~awu samopouzdawa
u suo~avawu sa novim zadacima. Na-
kon rada u fokus grupama svi saradni-
ci - mentori su pro{li obuku za pri-
menu nove metodologije i potom svako
od wih analizirao ~asove svojih ko-
lega i u zajedni~kom radu definisali
elemente mogu}eg unapre|ewa. Ova-
kvim radom se podsti~e ja~awe i
kori{}ewe unutra{wih kapaciteta

nastavni~kih kolektiva u stru~nom
usavr{avawu, {to je i preporuka vi-
{e svetskih organizacija.

U svim zemqama radilo se sa vi{e
nastavnika nego {to je to bilo pred-
vi|eno projektom, jer je pristup pre-
poznat kao veoma zanimqiv i podsti-
cajan u analizi i unapre|ewu pedago-
{kih ishoda nastave.

Ukupni rezultati projekta sa meto-
dologijom objavqeni su na jeziku sva-
ke zemqe, tako da mogu da budu od ko-
risti {irem krugu nastavnika.

Tokom realizacije projekta odr`a-
no je nekoliko partnerskih sastanaka

- u Sofiji, Beogradu i Bukure{tu, a na
zavr{nom skupu bilo je gotovo 150
u~esnika, mahom nastavnika i rukovo-
dilaca {kola iz Bugarske, uz u~e{}e
predstavnika iz Srbije i Rumunije. Iz
Srbije u radu Konferencije u~estvo-
vala su predsednica Valentina Ili}
i Biqana Blagojevi}, koja je u~estvo-
vale u realizaciji projekta, kao i
Borka Vi{ni}, koordinator projekta
za Srbiju. Na`alost, na Konferenciju
nisu mogle do}i predvi|ene u~esnice
iz Ni{a - Dragana Milo{evi} sa ko-
leginicama, jer im je direktor {kole
u posledwem trenutku otkazao sagla-
snost za odsustvo tog dana.

^itav projekat je vodila predsed-
nica bugarskog Sindikata u~iteqa dr
Janka Takeva, a metodologiju su pri-
premili profesori pedago{kog fa-
kulteta Dora Lefterova i Galin Co-
kov. Oni su u svojim izlagawima po-
sebno istakli potrebu podr{ke na-
stavnicima u prelasku sa tradicio-
nalne na hibridnu nastavu i wihovu
spremnost da u~e i primewuju novo u
svakodnevnom radu. Kroz projekat je
promovisano mentorstvo, koje je u tra-
diciji sva tri obrazovna sistema, ali
sa aspekta podr{ke svim nastavnici-
ma i kao oblik odr`ivog profesio-
nalnog razvoja nastavnika. U tradici-
ji sindikata obrazovawa Bugarske i
Rumunije je podr{ka profesionalnom
razvoju nastavnika, {to se kod nas jo{
ne primewuje u dovoqnoj meri, jer smo
vi{e orijentisani na pitawa materi-
jalnog i radnog statusa, a mawe peda-
go{ke aspekte rada svojih ~lanova.

- Realizacija projekta, koji su vo-
dili sindikati obrazovawa iz tri
zemqe, bila je zna~ajna i zbog
unapre|ewa saradwe na{ih sindika-
ta i razmene iskustava prosvetnih
radnika u tra`ewu najboqih odgovora
i re{ewa u svakodnevnom radu, - ista-
kla je na Zavr{noj konferenciji pred-
sednica SOS Valentina Ili}.

Pi{e: Borka Vi{ni}

IIrriiss  SSttaannttii}}  MMiiqqaa~~kkii
Iskustvo u vo|ewu obuka od izu-

zetnog zna~aja za nastavnike mi je
pomoglo da lako ostvarim horizon-
talno povezivawe sa nastavnici-
ma. [kola u kojoj sam zaposlena je
mala seoska {kola, dobro se pozna-
jemo i nije bio problem na}i u~e-
snike u procesu, na obostrano
zadovoqstvo. Imala sam priliku
bli`e razgovarati sa kolegama i
zajedni~ki smo uradili osvrt na
dosada{wu nastavnu praksu, odre-
dili poqa sa mogu}nostima za
napredovawe, odredili konkretne
ciqeve, implementirali konkret-
ne zadatke u nastavi i nakon toga, u
razgovoru, smo uradili evaluaciju
napretka i daqe mogu}nosti indi-
vidualnog napredovawa. U procesu
mentorstva smo na~eli zajedni~ke
teme, pa je poboq{ano: razliko-
vawe grupnog rada od timskog rada
i wegovo podsticawe; autoreflek-
sija kao resurs za napredovawe;
metakognitivne sposobnosti; va-
`nost interdisciplinarnog pri-
stupa i integrisanih sadr`aja; mo-
gu}nosti individulizacije; razvoj

komunikacijskih ve{tina. Kao re-
zultat mentorstva bih istakla
podsticawe refleksivnih praksi
nastavnika i spremnost na usavr-
{avawe i dubqe promi{qawe o
sopstvenim mogu}nostima radi
poboq{awa uspeha u~enika. Na-
stavnici su pokazali visok nivo
spremnosti da promi{qaju o sop-
stvenim slabostima, ciqu koji `e-
le posti}i i mogu}nostima dolaska
do ciqa. Prednosti su: horizon-
talni proces - i nastavnik i men-
tor su “u istoj ravni”; mogu}nosti
otvorenije i prisnije komunikaci-
je; individualno orijentisan  plan
usavr{avawa; objektivnije posma-
trawe nivoa uspe{nosti pre i na-
kon implementacije; osve{}ivawe
slabijih strana nastavnog procesa
kod svakog nastavnika individual-
no i rad u skladu sa tim; realna
o~ekivawa nastavnika. Ote`avaju-
}a okolnost je, pre svega, izuzetno
kratak rok za realizaciju.
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Tokom Konferencije mentori, koji
su u~estvovali u pilot fazi projekta,
podelili su svoje utiske i zalo`ili
se za {iru diseminaciju razvijenog te-
oretskog i prakti~nog modela profe-
sionalnog razvoja nastavnika. Daqi
rad na primeni rezultata bi pomogao
priznavawu ovakvog mentorskog rada
kao oblika stru~nog usavr{avawa na-
stavnika unutar kolektiva, {to bi bi-
lo vi{estruko korisno.

Projektni tim iz Srbije su, nakon
vi{e u~esnika fokus grupa, ~inili
zainteresovani prosvetni radnici iz
svih delova obrazovnog sistema i
svih krajeva Srbije, {to se pokazalo
veoma dobro. I ovim putem zahvaquje-
mo svima koji su predano radili na
relizaciji projekta i doprineli da za
na{ rad dobijemo pozitivne ocene
partnera: psiholog u Medicinskoj
{koli u Beogradu Silvia Radi},
u~iteqica u Osnovnoj {koli “Vladi-
mir Nazor” u \ur|inu kod Subotice
Iris Stanti} - Miqa~ki, nastavnica
u Ekonomskoj {koli u Beogradu
Biqana Blagojevi}, nastavnica u
Osnovnoj {koli “]ele kula” u Ni{u
Dragana Milo{evi}, nastavnica u
Sredwoj {koli u Zve~anu Sawa Mar-
kovi}, profesorke na Filozofskom
fakultetu u Kosovskoj Mitrovici dr
Jasna Parli} - Bo`ovi} i dr Ilinka
Mu{iki} - Popovi}.

Model se pokazao funkcionalnim
i u visokom obrazovawu, koje nema
obavezu stru~nog usavr{avawa na-
stavnika, ali je bilo veoma podsticaj-
no i sa vidqivim pomacima, te mo`e
da poslu`i kao osnova novog budu}eg
projekta iskqu~ivo posve}enog viso-
kom obrazovawu.

SSaawwaa  MMaarrkkoovvii}}
Uloga mentora nastavnicima iz

svoje {kole je za mene bila sasvim
nova uloga. Zasnovana na dobrovo-
qnoj bazi, ostvarena je veoma do-
bra saradwa i komunikacija, koja je
donela razmenu mi{qewa i isku-
stava, sagledavawe nastave menti-
ja, iz ugla ~iju privilegiju su do sa-
da imali samo pedagozi, savetnici
i direktori. Svakako, samo je jedan
deo dobiti koji imaju sada i mento-
ri. Jedno sasvim novo iskustvo i
uloga koja je doprinela boqem
sagledavawu i sopstvene nastave,
sasvim druga~ijem na~inu razmi{-
qawa i delovawa, sagledavawa i
re{avawa odre|enih problema. Za-

jedni~kim sagledavawem nastave
dobili smo povratne informacije
{ta je bilo dobro, a {ta treba i u
kom segmentu popraviti. Otkloni-
li smo nedoumice i dogovorili
daqu saradwu. Me|u nama ja~a en-
tuzijazam i `eqa za daqom sarad-
wom i daqim napredovawem. Ovo
je svakako jedan od najboqih na~i-
na kako sagledati i poboq{ati na-
stavu u sopstvenom okru`ewu. Ko-
ristiti sopstvene resurse u una-
pre|ivawu pedago{kog rada u na-
stavi najboqi je na~in za ja~awe
kompetencija nastavnika posebno
po~etnika.
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Zavr{en uspe{an desetogodi{wi projekat

Od 2012. godine, kada je potpisan
prvi ugovor o saradwi sa {ved-
skim sindikatom obrazovawa

“Lärarförbundet” pro{la je decenija, to-
kom koje je na{ sindikat bio u mogu}-
nosti da svake godine realizuje deo
planova ja~awam unutra{wih kapaci-
teta na{e organizacije na regional-
nom nivou, za uspostavqawe boqe ko-
munikacije i usluge ~lanstvu u svako-
dnevnom radu. Prvobitni ambiciozni
plan bio je - formirati regionalne
centre na teritorijama koje imaju
dovoqan broj ~lanova i organizacija,
a time i potrebu za svakodnevnim kon-
taktom i uslugama vezanim za nepo-
sredne probleme u radu {kole i lo-
kalne zajednice, pogotovo u primeni
odredbi kolektivnih ugovora za koje
su zadu`ene lokalne samouprave.

Gde god je ta potreba prepoznata, a
nije bilo odgovaraju}e podr{ke teri-
torijalno organizovanih sindikalnih
struktura, ~lanstvo i organizacije su
se veoma rado izjasnile da `ele ima-
ti odgovaraju}e usluge za deo ~lana-
rine koji izdvajaju za te namene.

Koncept je razvijen i testiran u pr-
vom formiranom Regionalnom centru
- za Jablani~ki okrug. S obzirom na
rezultate koje je postizao, odr`ao je
postoje}e ~lanstvo ({to je u to vreme
bio problem u drugim sredinama), pri-
vukao nove ~lanove i organizacije i
doprineo ukupnom ja~awu na{eg sin-
dikata. Ambiciozni planovi podrazu-
mevali su i ozbiqan timski rad, {to
je kod nekih izazvalo odre|eno okle-
vawe, ukoliko nisu bili spremni da se
ozbiqno posvete sindikalnom radu.

Potom su formirani i regionalni
centri za Brani~evski okrug i za Mo-
ravi~ki okrug, koji tako|e veoma uspe-
{no funkcioni{u.

Sredstvima iz projekta nabavqana
je oprema za regionalne centre, ~ime
su se stekli uslovi za normalno
funkcionisawe i dobru komunikaciju;

potom su organizovane obuke, semina-
ri, {tampane bro{ure kao podr{ka
obuci novoizabranih rukovodstava
sindikalnih organizacija, organizo-
vane sekcije `ena. Korist nije bila
samo za ~lanove Sindikata iz regio-
nalnih centara, ve} i za sve druge, jer
je uvek {tampan broj primeraka za {i-
re potrebe. Svake godine su organizo-
vani i seminari sa razmenom iskusta-
va iz regionalnih centara, uz u~e{}e
i ostalih zainteresovanih.

S obzirom na podozrivost u vezi sa
regionalnim centrima od strane sin-
dikalnih struktura Saveza samostal-
nih sindikata na teritoriji, podsti-
can je negativan stav sa ocenom da se
time naru{ava postoje}a organizacio-
na struktura, koja se nije mogla pod-
sta}i da radi svoj posao na teritoriji.

Zbog toga je odlukom Republi~kog
odbora promovisana podr{ka za oba
koncepta. Primenom te odluke i uz po-
dr{ku donatora, organizovane su ak-
tivnosti za ~lanove na{eg sindikata
u gotovo svim regionima, bez obzira
jesu li se teritorijalni sindikalni
predstavnici ukqu~ivali. To je mnogo
zna~ilo na{im ~lanovima, jer se
uglavnom nisu imali kome obratiti za
re{avawe problema.

Na`alost, ostala su tri regiona
van ovih aktivnosti, jer je epidemija
korona virusa spre~ila realizaciju.

S obzirom na to da se i nastava i
ve}ina sindikalnih aktivnosti odvi-
jala online, donatori su se saglasili
da sredstva namewena zavr{nim ak-
tivnostima za tri regiona i finali-
zaciju projekta, preusmerimo u nabav-
ku informati~ke opreme, ~ime se i
na{ sindikat na odgovaraju}i na~in
opremio i mo`e organizovati online
aktivnosti, koriste}i opremu koja je
na raspolagawu svima koji imaju odgo-
varaju}a zadu`ewa u Sindikatu.

Kao i svake godine, na{ sindikat
priprema narativni i finansijski iz-
ve{taj o radu, koji podle`e strogim
me|unarodnim standardima revizije i
predmet su rasprave i donatora.

Predstavnici {vedskog sindikata
obrazovawa “Lärarförbundet”, ~lan ru-
kovodstva Ina Erikson i me|unarodni
sekretar Robert Gustafson su disku-
tovali o Izve{taju o radu i pozitiv-
nom revizorskom izve{taju za prote-
klu godinu i o na{oj desetogodi{woj
saradwi koja je sada do{la do kraja.
Tokom ovog perioda imali smo svaku
vrstu podr{ke i pomo}i u ostvari-
vawu svih na{ih ideja, kojima smo
okupqali na{e ~lanove i pospe{iva-
li sindikalni rad.

Regionalni centri formirani su
pre deset godina kao re{ewe za
unapre|ewe usluga ~lanstvu i svojim
konceptom ispunili osnovni zadatak -
od obrazovawa, za obrazovawe.

U svom obra}awu na zavr{etku
saradwe Robert Gustafson isti~e da
nam iz “Lärarförbundet” zahvaquju na
dugoj i uspe{noj saradwi. Smatraju da
su i oni sticali iskustva iz saradwe
sa nama, o na{em sindikatu i kontek-
stu u kojem delujemo i kako se suo~ava-
mo sa razli~itim izazovima u izgrad-
wi sna`nijeg sindikata. Bilo je veo-
ma korisno pratiti kako se formiraju
centri i kako razvijaju svoje aktivno-
sti da slu`e ~lanovima na efikasni-
ji na~in.

I veoma je dobro da smo protekle
godine sredstva sa radionica preu-
smerili u digitalnu opremu i infra-
stukturu, ne{to za {ta se nadam da }e
biti od koristi mnogo godina.

- Projekti mogu do}i i pro}i, ali
dobri radni odnosi i solidarnost me-
|u na{im sindikatima }e se nastavi-
ti u okviru Evropske organizacije
sindikata obrazovawa i Internacio-
nale obrazovawa, istakao je na kraju
svoje poruke Robert Gustafson.

^estitamo nagradu Kunka Damiano-
va Borki Vi{ni} - veoma smo sre}ni
zbog toga, jer je dostojan dobitnik,
vredan i radan borac za jednakost i
glas `ena u sindikatu, poru~ile su
kolege iz “Lärarförbundet”.

Pi{e: B. Vi{ni}
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Omikron i radni uslovi u obrazovawu

Da li je odr`ivost za{tite `ivotne sredine pitawe
kojim treba da se bave sindikati, i ako jeste, da li
treba da se time bave samo kao delom profesion-

alnog zdravqa i bezbednosti? Da li sindikati i wihovi
~lanovi treba da se prikqu~e protestima protiv kli-
matskih promena? Kako o tim pitawima razgovarati sa
onima koji se ne sla`u i onima koji smatraju da to nije pri-
oritet za sindikate obrazovawa?

Ova i druga va`na pitawa su u promociji nove teme u
radu Evropske organizacije sindikata obrazovawa u vezi
sa kolektivnim  pregovarawem  postavqena i na online
seminaru na po~etku realizacije projekta "Sindikati
obrazovawa u mobilizaciji za odr`ivost za{tite
`ivotne sredine". Predstavnici vi{e od 35 sindikata iz
18 zemaqa su izneli iskustva svojih organizacija, kao i
razli~ite izazove sa kojima se suo~avaju. Razmenili su
informacije o tome kako prikupqaju podatke o stavovima
~lanova i potrebi da se bave ovom temom. Neki eksperti
su smatrali da je ovo suvi{e kompleksna tema i da je
veoma te{ko na}i prostora za wu u klasi~noj agendi
sindikalnog rada, koja se fokusira samo na radne uslove
i za{titu prava radnika, posebno u vreme pandemije.
Tako|e, nagla{en je zna~aj komunikacije i odnosa izme|u
u~enika i nastavnika za izgradwu zajedni~kog znawa o tom
pitawu.

U~esnici su, tako|e, naveli da iz nekih porodica dobi-
jaju prigovore povodom u~e{}a dece u protestima protiv
klimatskih promena koje organizuju {kole, a istakli su
potrebu da se o klimatskim promenama razgovara
otvorenog uma i na demokratski na~in unutar sindikata,
kao i o tome kako obezbediti informacije za ~lanstvo
kako bi se anga`ovali u bavqewu ovom temom i da poka`u
vezu sa svakodnevnim `ivotom. U ciqu ja~awa kapaciteta
sindikata, potrebno je povezivati se sa lokalnim organi-
zacijama i graditi partnerske odnose sa wima, u~estvo-
vati u lokalnim kampawama i na}i vezu izme|u
sindikalnih prioriteta i odr`ivosti `ivotne sredine
(npr. azbest u {kolskim zgradama, prevoz zaposlenih,
dodatno finansirawe za obrazovawe o odr`ivom razvoju
itd).

Studija o uticaju Omikron varijante virusa na radne
uslove i zdravqe nastavnika i drugog osobqa u
obrazovawu je sa~iwena na osnovu odgovora 47 orga-

nizacija iz 41 zemqe.
U vreme izrade studije bilo je pove}ano zara`avawe u

ve}em broju zemaqa, a generalni trend bio je haoti~na
primena vladinih mera u vezi sa zdravqem i bezbed-
no{}u. Smaweno je zatvarawe {kola i karantini, a pove}a
u~estalost obaveznog testirawa, dok je no{ewe maski
obavezno ili preporu~eno u ve}ini zemaqa. Glavni iza-
zovi su pove}an stres izazavan radom u profesiji,
pove}ano sagorevawe na poslu, kao i negativan uticaj na
privla~nost nastavni~ke profesije. Mere su u velikom
broju slu~ajeva slabo doprinele o~uvawu zadravqa i
bezbednosti u~enika i nastavnika i izazvale neodr`ivo
dodatno radno optere}ewe, a sve bez adekvatnog soci-
jalnog dijaloga sindikata i predstavnika vlada.

Mnogi sindikati su organizovali kampawe za podr{ku
nastavnicima i o~uvawe wihove bezbednosti uz tra`ewe
jasnih mera optere}ewa i dodatne finansije za obrazo-

vawe. Samo u osam zemaqa vakcinacija nastavnog osobqa
je bila obavezna, a testirawe obavezno u {est zemaqa.
Pored dodatnog optere}ewa nastavnika, zakqu~eno je da
je pandemija imala sna`an uticaj na obrazovne rezultate
u~enika i psiholosocijalne rizike po nastavno osobqe i
u~enike.
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Sindikat i odr`ivost za{tite
`ivotne sredine

Pi{e: B. V

Nova tema u evropskom sindikatu  - "Obrazovawe za
socijalne promene: uloga sindikata obrazovawa u
odr`ivom razvoju `ivotne sredine"

Pi{e: B. V



P osle 10 godina, od kada je "karavan"
Sportskih susreta Sindikata obrazovawa
Srbije krenuo iz Bawe Vrujci, preko

Lepenskog Vira tokom ~etiri sezone, Kopaonika
dve i Tare tri, Jedanaeste Sportske igre bi}e
odr`ane na novoj lokaciji. U Kladovu.

Ovogodi{wi izbor nije pao na Kladovo samo
zbog sme{tajnih kapaciteta, usled i daqe
rastu}eg broja u~esnika Sportskih susreta (u
ovom trenutku 560 prijavqenih) ili sportskih
objekata koncentrisanih u blizini hotela
"\erdap", ve} i zbog istorijskog i kulturnog
nasle|a ovog gradi}a na desnoj obali Dunava u
kojem obitava mawe od devet hiqada stanovnika
i kojeg ne nazivaju bez razloga "dunavskim bise-
rom".

Da je ba{ to mesto bilo dobro za `ivot qudi
pokazuju bogata nalazi{ta koja ukazuju i na prais-
torijska stani{ta ( tre}i milenijum p.n.e). ^ak i

sam naziv mesta, prema tvdwama etimologa i
istori~ara, ukazuje na wegovu vekovnu va`nost
kao lokacije za pretovar i skladi{tewe robe
pristigle Dunavom, a po nekima ~ak i po keltskoj
re~i za grobqe (kladiff), {to ukazuje da je to mesto
dugo u nazad obilovalo `ivqem.

Osim po blizini Nacionalnog parka "\erdap"
i istoimene hidroelektrane, Kladovo je znameni-
to po Sipskom kanalu, Trajanovom mostu, retkom
letwem prirodnom svetlosnom fenomenu, Pan-
~i}evoj Stachys chrysophaea, sredwevekovnoj
tvr|avi Fetislam.

Predawa ka`u da su bar neki deo svog `ivota
u Kladovu proveli filantrop Filip de la
Renotijeri, pionir avijacije Mihailo Mer}ep,
vojvoda @ivojin Mi{i}, arhitekta Milan Kape-
tanovi}, ruski carski general Lev Dejnega i
mnogi drugi...

Vidimo se 15. septembra u Kladovu.

11
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